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6. PŘÍLOHY  
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6.1  Aby nešťastná maminka měla  dí tě  kam dát  

2. 6. 2016 

 

Nedávno se uskutečnilo setkání studentů a studentek oboru sociální a charitativní práce 

na Husitské teologické fakultě se zakladatelem baby boxů panem Ludvíkem Hessem.Pan 

Hess odpovídal na dotazy studentů. 

 

Jak vás to vlastně napadlo? 

Moje nejoblíbenější otázka, většinou padá jako první a já mám na ní několik odpovědí. Baby boxy 
jsou historickou záležitostí, jenom to pojmenování jsem si vymyslel já ačkoliv jsem nepřítel 
anglických slov. Jsem ale také potlačník nově vytvořených českých slov, jako byla například 
čistonosoplena, tak ač nepřítel zavádění anglických slov, nakonec mi vyšlo slovo baby box. Ujalo 
se a já jsem si nakonec na něj nechal u úřadu průmyslového vlastnictví patentovat ochrannou 
známku. 

Odkládání dětí je všeobecná záležitost, odjakživa se děti odkládaly. Odkládaly se do velmi 
primitivních zařízení, která se od současného baby boxu lišila nejenom názvem, ale i materiálem, 
protože bylo obvykle dřevěné nebo plechové nebo kamenné vystlané slámou nebo senem. My to 
máme z nerezu a nenapadlo to mě. Mě napadlo jenom to slovo baby box. Pak mě postupně 
napadala ta nejrůznější vylepšení typu antikoro a vevnitř že bude klimatizace a náhradní elektrické 
zdroje a že baby boxy budou zavedeny do mého telefonu a to tak, že s každým odloženým 
děťátkem dostanu i jeho fotografii. Možná byste si přáli, aby právě v tuto chvíli bylo odloženo ve 
vašem rodném městě nějaké děťátko a já bych vám ukázal jeho fotografii, ale to se nám asi 
nepodaří, i když někteří to štěstí měli. 

 

Bylo těžké baby boxy prosadit v Česku? 

Baby boxy v Česku jsem prosazoval asi půl druhého, dva roky, začal jsem tím, že jsem se pokusil 
první baby box umístit. Napřed jsem měl problém především s ministerstvem zdravotnictví, 
kterému tehdy šéfovala moje nynější protagonistka Milada Emmerová. Já ji říkám Emi a ona mi 
říká Lu. Emi je nyní senátorka, tenkrát byla ministryní zdravotnictví a jako ministryně zdravotnictví 
vydala několik tiskových zpráv, které kupříkladu kritizovaly baby boxy za to, že neodpovídají 
mezinárodní úmluvě o právech dítěte a hned v další tiskové zprávě bylo, že odkládání dětí cizinců 
velmi zatíží naše zdravotnictví. Potom jsem jednal s MPSV, které tehdy řídil Zdeněk Škromach, 
také dneska můj protagonista. Na ministerstvu práce jsme myšlenku baby boxů prosadil s pomocí 
Milady Marxové – nynější ministryně, která tenkrát byla vedoucí oddělení. Dnes mohu říci, že je to 
moje kamarádka. 

 

Chtěl bych se zeptat, jak to bylo s otázkou financování v těch 
začátcích? 

Finanční náklady na pořízení baby boxu nejsou příliš vysoké, asi 30 000 korun včetně DPH. Záleží 
na tom, jaké stavební úpravy jsou potřeba udělat, a také na tom, jak daleko je místo instalace baby 
boxu od Náměště nad Oslavou, kde se baby boxy vyrábějí . 
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V začátcích jsem baby boxy financoval sám, než ta myšlenka získala nějaký společenský kredit. 
Financoval jsem to díky darům od svých kamarádů a nyní se baby boxy financují zase výhradně 
prostřednictvím darů, ale už nejenom od kamarádů, ale od angažované veřejnosti. Představte si to 
takhle, na založení baby boxu a na jeho otevření je potřeba odeslat minimálně 1000 až 2000 
dopisů. Osobních dopisů, například panu Jiřímu Novákovi, ve kterém je vedle oslovení a podpisu 
také vysvětleno, oč jde. A když se panu Novákovi odložených dětí zželí, tak pošle 1000,2000 ale 
také 10 000 korun, a když je hodně bohatý, tak i více. Takže tak se financují baby boxy. Otevírám 
několik baby boxů do roka a současně se vyměňují staré. Dnes máme 70 baby boxů a 10 
původních už zastaralých baby boxů jsem vyměnil za nové. Celkově jsem zřídil 80 baby boxů a tak 
si spočítejte, co to stálo: 80 x 30 000. 

 

Jaké jsou nejčastější argumenty odpůrců baby boxů? 

Výhrady měli hlavně neonatologové. Jeden prohlásil, že baby boxy jsou technicky nedokonalé a že 
jedno dítě v baby boxu umrzlo a jedno dítě z něho vypadlo. A já jsem mu řekl: „Lžete!“ a vstal jsem 
a odešel jsem z rozhlasového duelu, tenkrát to byla docela taková taškařice. Přijel jsem do 
Havlíčkova Brodu, protože mi velmi záleželo na zřízení baby boxu. Byl jsem tam očekáván 
skupinou osmi až deseti lékařů, a když jsem čtvrt hodiny souvisle mluvil o tom, co všechno baby 
box umí, přihlásila se jedna paní doktorka a říká, že u nich v Havlíčkově Brodě baby box 
nepotřebují. Já jsem tam byl se spolupracovníkem Zdenkem Juřicou a říkal jsem mu, „Zdenku, 
dámy a pánové nám prominou, my jdeme“ a odešli jsme. Byl pátek odpoledne a v pondělí ráno mi 
volala tisková mluvčí Havlíčkobrodské nemocnice, že tedy jo, že ten baby box chtějí. 

Teď se mi na telefonu objevilo www.Rakovník.cz, to znamená,že v baby boxu v Rakovníku je 
odložené děťátko, ale z největší pravděpodobností jej někdo jen technicky zkouší, za chvíli se to 
dozvíme… Víte co nejčastěji vkládají do baby boxu při zkoušce? Láhev dobré vody, věřte, nevěřte, 
na fotografii je láhev dobré vody. 

 

Jak vás to napadlo? To jste se jednoho dne ráno vzbudil a 
řekl jste si, že budete dělat baby boxy? Jak to vlastně bylo? 

Přiznávám se, že si na to ráno, kdy mě to napadlo, nemůžu pořádně vzpomenout. Když jsem byl 
hodně malým chlapcem, to mi bylo asi 16 až 17 let, tak mě napadlo, že budu vydávat literární 
časopis. Ten literární časopis jsem pojmenoval Divoké víno a vychází 52 let dodnes. 

 

Kolik dětí už bylo do baby boxu odloženo? 

V české historii 136 dětí. Bylo to 79 holčiček a 57 chlapečků. Když přijde SMS, tak je to pro mě 
informace a já pak pošlu tiskovou zprávu od Aše až po Užhorod. Samozřejmě mám velkou sbírku 
adres novinářů. Zdravotníci poskytnou tomu dítěti první pomoc, pakliže ji potřebují, především ho 
tedy zahřívají. Sám jsem byl vlastně jenom jednou u toho nalezeného děťátka, v Brně asi před 
dvěma roky jsem byl náhodou vedle nemocnice, takže jsem to viděl z jedné vody načisto. 
Zdravotníci pak podají zprávu odboru sociální péče a ochrany dětí, kde už je nějaká paní Zubatá a 
ta podá zprávu zase soudu, ten pak rozhodne, co se s dítětem udělá. Přijme usnesení o 
předběžném opatření. To usnesení může být hotovo i během několika hodin, ale na návrh té paní 
Zubaté. Soudce může rozhodnout, že to dítě svěří nějaké rodině, která má o dítě zažádáno, která 
prošla nějakým otestováním a je svolná s tím, že to bude dítě z baby boxu. 

 

Stalo se vám někdy, že byla odložená dvojčata? 

Otázka na kterou se mě pokoušejí některé mladé novinářky zaskočit. Mě se to nestalo, ale stalo se 
to na Slovensku, kde se baby box jmenuje Hniezdo záchrany. Tam byli odloženi dvojčenci. Řadu 
věcí se můžete dozvědět na webové stránce Baby box, kterou neustále aktualizuji, takže tam 
najdete přesné údaje. Někdy je to vidět i na těch fotkách, děti jsou zabalené do psí deky, někdy 
jsou zase vzorně oblečené. Záleží to na tom, jak byla bohatá nevěsta nebo byl bohatý mladý 
ženich. 
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Chtěla jsem se zeptat, jestli je časté, že se v baby boxech 
objevují    i dopisy s důvodem, proč ty matky ty děti odkládají? 

Výjimečně. Jednou tam byl azbukou napsaný dopis něco v tom smyslu jako „izvini děvočka“ nebo 
něco takového. Vyskytly se dva krátké rodné listy, ale výjimečně se to stalo. 

 

Jsou to většinou cizinci nebo české děti? 

Ty děti nemluví. Jednou tam našli vietnamské dítě, ale žádné cikánské dítě. Cikáni totiž jsou jiného 
společenského ražení než-li my. Jsou rádi, když je jich více, když se skupina rozroste. Navíc tam 
není žádným deliktem, když přinese mladá cikánka domů břicho. Mimochodem ta Vietnamka si o 
dítě požádala a chce ho zpátky. Já jsem se s ní sešel, ale bohužel nemám čas se setkávat s 
každou maminkou, které mi řekne, jestli jim dám nějakou korunu nebo nedám. Jsou maminky, 
kterým jsem dával. 

 

Jak se to potom řeší s dětmi, když nemají rodný list? 

Rodný list naše administrativa zajistila. Rodný list se prostě vydává v podstatě okamžitě, aby byla 
poskytovaná péče na rodný list. Uvede se nějaké jméno, třeba Vilém Úterý, když ho najdou v úterý. 
Rodné listy vydávají matriky jak na běžícím páse. 

 

Jak často se stává, že si ty matky chtějí ty děti vzít zpět? 
Stane se to někdy? 

Tak stalo se to pětkrát i snad vícekrát. Já vím minimálně o dvou dětech, které byly zpátky vrácené. 

 

Jaký je pak postup? 

Je to velice složité, protože především musí prokázat, že to dítě nepatří někomu jinému, test DNA 
a pak celá řada žádostí. 

 

Když se dítě k dostane do baby boxu, tak zavolají pouze Vám 
nebo to volá i někomu jinému? 

Nositelů mobilních telefonů s tou informací je několik. Osm nebo deset, ale především ta zpráva 
přichází do počítače v dané nemocnici a přichází to do mobilu zdravotníků. Mně to přichází jenom 
pro potěšení. 

 

Říkal jste, že je to složitá bedýnka. Mohl byste nám prozradit 
ještě něco víc? 

Bedýnky je to antikorová, nerez, je velká zhruba jeden metr na jeden metr, hluboká jeden a půl 
metru, má otevírací dvířka, která se u nových baby boxů otevírají motorkem zcela automaticky. U 
starých byla klika. Vevnitř je klimatizace, má to senzor a to je poměrně složité. 

 

Jak je to s datem narození? 

Někdy je to jasné, někdy je to dítě půl hodinu, hodinu po porodu a jinak je to den, který přibližně 
určí lékař. 
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Co se pak s těma dětičkama dělá? 

Soud rozhodne o svěření do péče. A tu péče může poskytovat kojenecký ústav nebo rodina, která 
má o dítě požádáno. Pak následuje dvouletý proces (podle nového zákoníku to trvá půl druhého 
roku), než je rozhodnuto soudem. 

 

Kolik bylo nejstaršímu dítěti, které bylo takto nalezeno? 

Pět měsíců. Bohužel většinou jsou to děti hned po narození, ale bylo tam i takto staré dítě. 

 

A čím jste se zabýval před baby boxy? 

Vydáváním časopisu Divoké víno, kolem dostihových koní, psaním článků, knížek, reklamou, 
kydáním hnoje u krav, štípáním paznehtů u krav, hlídáním parkoviště, jeden čas jsem byl                
v Ruzyňské věznici. Je toho hodně. 

Mě by zajímalo, jak se člověk dostane k tomu, aby zakládal 
baby boxy? 

Já myslím, že přece na to mám vzdělání. No ne, žádné vzdělání na to není, ale jde o to splnit si 
nějaký sen. 

Jak velký význam podle vás mají baby boxy pro záchranu 
nechtěných dětí? 

Domnívám se, že o nějaké statistice nebo o počtu mrtvých dětí nelze uvažovat. Já se obávám toho 
nejhoršího, že těch 136 dětí, které byly odloženy do baby boxů je jenom malá část, které jsou na 
dně řek, rybníků a skládek. 

Kde jsou baby boxy nejvíce využívané? 

Nejvíce dětí je v Praze v Hloubětíně, celkem zatím 21 dětí. To byl také první baby box. Na druhém 
místě je Brno, 15 dětí. Třetí je Ostrava a Kladno se 7 dětmi. 

Kdy se děti našly, ve kterou denní nebo noční dobu? 

Statistika podle času je to velmi zajímavá. Vyplývá z ní, že zdaleka ne všechna děťátka byla 
odložena v noci, více jich bylo odloženo za bílého dne. Nejvíc mezi osmou a čtrnáctou hodinou. Ne 
všechny matky počkají na dvě hodiny ráno, aby se potajmu plížily k baby boxu. 

Podle čeho vybíráte umístění baby boxů? 

Napřed jdu tam, kde by mě byli ochotni pustit. Teď už mám obsazeno asi až na deset všechna 
okresní města. V Praze jsou tři baby boxy, jeden v Hloubětíně, jeden na radnici Prahy 2, jeden na 
radnici Prahy 6, po jednom všechna okresní města. Zbývá mi asi deset okresních měst a potom 
chci postupně vyměnit ty staré baby boxy za nové. 

Já jsem z Domažlic a všimla jsem si, že tam je baby box na 
nevhodném místě, protože na něj celou dobu vidí paní z recepce. 

Já vím, to je samozřejmě nejedna kritika, co se na tenhle baby box snáší, ale já osobně se 
domnívám, že nejdůležitější je, aby nešťastná maminka měla dítě kam dát a přišla s ním k nám. 
Prostě jsme zvolili tohle místo. Ta identita podle mě není důležitá. Všechny ty maminky – většina   
z nich vědí, že je nikdo nebude stíhat, že je nikdo nebude hledat, nikdo je nebude trestat. Protože 
odložení dítěte do baby boxu není trestný čin. Trestný čin je opuštění dítěte, které je ovlivněné na 
zdraví a na životě. 

To v tomto případě se samozřejmě nevztahuje, protože to dítě je prostřednictvím bedýnky předáno 
odborníkům. 

Dá se společně do těch baby boxů něco dát? Třeba nějaké 
hračky. 

Něco se tam dát dá, ale děje se to výjimečně. Jednou tam byla placenta. Ředitel nemocnice z Ústí 
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nad Labem mi volal: „Ona je tam s tím dítětem i placenta, co mám dělat?“ Co normálně děláte       
s placentama, šup s nima do nějakého biologického odpadu. Hračky tam nebyly, ale stalo se, že 
tam byla pixla sunaru a nějaký dres. 

 

Jak k tomuto problému přistupuje třeba Evropská unie, jestli 
je tam možnost třeba nějakého financování z EU? 

Evropská unie není proti baby boxům, proti baby boxům je výbor při OSN. EU je pro baby boxy, ale 
jestli je ochotna financovat to nevím, já jsem to nikdy nezkoušel, já jsem od státu žádný příspěvek 
nepřijal. Oslovuji nejčastěji střední podnikatele, kdy majitel je i ředitelem svého závodu. Kde o tom 
hned může rozhodnout. 

 

Stalo se vám, že jste dostal nabídku i do zahraničí dělat baby 
boxy nebo jestli jste dostal nabídku dávat baby boxy do 
zahraničí? 

Podařilo se nám v poslední době prodat dva baby boxy do Kazachstánu a celkem tři české baby 
boxy jsou na Ukrajině a v Rusku. 

 

Já bych se chtěla zeptat, jestli v ty baby boxy jsou odkládány 
handicapované děti? 

Já mám dojem, že byly odložené dvě děti, jejichž maminky se v průběhu prenatálního období 
dozvěděly, že děti nejsou v pořádku, ale nevím to jistě. 

 

Toužíte někdy děti vidět? 

Některé z nich vídám, ale zdaleka ne všechny, já je sám nevyhledávám. Vídám je, když se mi jejich 
adoptivní rodiče sami ozvou, pošlou mi fotku anebo mě pozvou, abych se šel na to děťátko 
podívat. Je to pro mě přiznávám velké zadostiučinění. 

Lenka Nováková  
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6.2  Salesiáni  Dona Boska a  dobrovolnictví  

2 9 .  7 .  2 0 1 5  

Navšt ív i la  jsem Sa les iánské  cent rum Praha Kobyl isy a  poví -

dala  s i  s  Mgr .  Lenkou Pras l ičákovou,  koord ináto rkou  SADBY, 

p ředevš ím o dobrovo ln ic tv í .  

 

 

                     

Co je SADBA? 

Je  to  zkra tka  p ro Sa les iánskou asoc iac i  Dona Boska ,  o .s . ,  

k te rá  vzn ik la  v  roce  2005 s  c í lem pomáhat  znevýhodněným dětem 

a  mládeži  ve  svě tě.  V  české  p rov inc i i  má SADBA na  sta ros t i  

m is i jn í  p ro jekty ,  př íp ravu  m is i jn ích  dobrovo ln íků,  š í řen í  in fo rmací 

a  z ískávání  p rost ředků  p ro  sa les iánské  mis ie .  H lavn í  náp ln í  je  

ško len í  dobrovo ln íků ,  k te ř í  jsou  pak vys lán i  do  s t řed isek v  ČR i  v  

zahran ič í ,  kde  poskytu j í  dětem a  m ladým l idem smys lup lné 

využi t í  vo lného času ,  vzdě lán í ,  svů j  čas  a  lásku .  SADBA skrze 

ty to  dobrovo ln íky pomáhá ne jen  těmto dě tem,  a le  i  dobrovo ln íkům 

samotným v je j i ch  osobním rozvo j i .  
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Kde všude jsou vaši dobrovolníci? 

Naš i  dobrovo ln íc i  j sou  vys í lán i  do zemí Af r iky  (Dem.  rep.  

Kongo,  JAR,  Lesotho,  E t iop ie ,  Zambie ,  Svazi jsko ,  Súdán,  

Z imbabwe) ,  Evropy (Bu lharsko,  Angl ie ,  Německo,  S lovensko  i  

Česká  repub l ika ) ,  Mexika  č i  Ind ie .  Působí  zde  v sa les iánských 

s t řed isc ích  č i  ško lách ,  kde  se  s ta ra j í  o  dě t i  a  m ládež,  uč í  nebo 

douču j í .  

 

Staráte se také o uprchlíky? 

Sales ián i  se o  uprch l ickou otázku  zabýva j í ,  a le  Sa les iánská 

o rgan izace  Dona Bosca  se  zabývá  ško len ím dobrovo ln íků  t řeba 

do  Mexika ,  kde  dobrovo ln íc i  maj í  co  do č iněn í  s  Mexickými 

uprch l íky.  

Kdo může být dobrovolníkem? 

Člověk ve  věku  mezi  osmnáct i  a  pě ta t ř ice t i  le ty,  

p ředpok ladem je  zkušenost  s  p rac í  s  m ládeží  nebo a lespoň 

ochota  j i  z íska t  během př íp ravného roku ,  zra lá  mot ivace 

(dobrovo lná  s lužba  nen í  ú těk  před  p rob lémy an i  vý le t  za 

dobrodružstv ím) ,  zna los t  jazyka ,  dobrý zdravotn í  s tav.  

Jak příprava dobrovolníka vypadá? 

Mis i jn í  dobrovo ln íc i  musí  abso lvova t  p ř íp ravu  Cagl ie ro ,  což 

je  sa les iánský vo lonta r iá t .  Tento p rogram obsahuje  8  v íkendů     

a  p rax i  v  sa les iánském cen t ru .  Naučí  se  jak  se  chovat  v  c iz í  

zemi,  jak  p ř i j ímat  úp lně  j iný hodnotový sys tém než jaký je           
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v České  Repub l ice ,  dá le  se  p rob í ra j í  zd ravo tn í  r i z ika,  sa les iánská 

pedagogika,  tedy výchovný s ty l  Dona Boska ,  a  sp i r i tua l i ta ,  

výchova  a sebevýchova ,  h ry ,  in te rku l tu rn í  pedagogika ,  p rakt ické 

in fo rmace,  r iz ikové  chování,  k r izové  momenty,  prvn í  pomoc,  

p rak t ická  p ř íp rava p rogramů a td .  Ma j í  také  p ředstav i t  a  p rovést  

ně jaké  h ry,  tak  aby dokázal i  zabavi t  dět i .  Máme pro ně  také 

p ř ip ravenou akčn í h ru ,  k te rá  je  ce loden ní .  Provádě l i  j sme jakousi  

dramaterap i i ,  fo rmou hry jsme zkoumal i ,  jak  by se  zachoval i        

v k r izové  s i tuac i  v  konkré tn í  zemi  na  konkré tn ím př ípadu.  

Dů lež i tá  je  rovněž psycho log ická  p ř íp rava ,  p ro tože od jedou na 

rok  do  neznámého prost řed í ,  v  počátečn ím na dšení se  ob jeví  

p rob lémy,  p ráce  je  náročná  a  sedm dnů v týdnu  a  s tává  se,  že  

dobrovo ln ík  může být  p řes ta t  mot ivovaný.  

Co si budoucí dobrovolník platí? 

V rámci  p ř íp ravného roku  s i  sám hrad í  část  nák ladů  na 

p ř íp ravu  a  na  vycestován í .  Před  od jezdem a le  dobrov o ln íka  čeká 

spousta  výda jů ,  k te ré  se  mohou řádově vyšp lha t  do  deset i t i s íců.  

Letenka,  po j iš tění ,  očkování,  v ízum.  Částečně  jsou  zprav id la  

h razeny z do tace Min is te rs tva  vn i t ra ,  p ř ípadně České  národní 

agentu ry Mládež,  a le  čás tečně  se na  n ich  musí  pod í le t  sami .  

Dobrovo ln ík  má hrazeno zdravo tn í  po j iš těn í ,  ubytován í  a  s t ravu.  

Může mu být  také  p laceno důchodové  po j iš těn í  a  ma lé  kapesné 

na běžné výda je .  

Na jak dlouho dobrovolník odjíždí? 

Třeba do  Bu lharska  na  měsíc ,  do  j iné  země t řeba  i  na deset  

měsíců  nebo až na  rok .  Dobrovo ln íc i  s i  to  často  p rod lužu j í ,  pak  je  

to  o  tom,  jes t l i  dos tanou vízum.  
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Jaká je jeho pracovní náplň? 

 

Je  to  p ráce  s  dětm i  a  m ládeží ,  duchovn í  výchova ,  uč í            

i  ang l ič t inu ,  f rancouzšt inu,  jedna  dobrovo ln ice  mě la  t řeba 

a r te te rap i i ,  že  tam s  dě tmi  ma lova la  a  k res l i la ,  to  je  bav i lo          

a b ra lo  je  to .  

Ty děti a mládež bydlí v nějakých slumech? 

Když ma j í  rod inu,  tak  byd l í  doma a  do  s t řed iska  SADBY 

docháze j í  nebo  jsou  ubytovan í  v  Sa les iánském st řed isku  nebo 

p ř ímo v ko le j i ,  k te rá  je  p ro  ně ur čena,  kde  je  ško la ,  kos te l           

a  o ra to ř .  

Kapacita je omezená? 

Každé Sa les iánské  st řed isko  může p ř i jmout  jen  u rč i tý  poče t  

dět í ,  mys l ím s i ,  že tam nemaj í  ně jaké  omezení ,  a le  je  to  s t řed isko 

od s t řed iska ,  j iné  je  to  v  Af r ice a  j iné  v  Ind i i .  

Kolik dobrovolníků jste za těch 10 let poslali do světa? 

Máme přes  150  vyško lených  dobrovo ln íků,  k te ré  jsme posla l i  

do  18  zemí světa  m imo Aust rá l i i .  A  on i  p ř i  svých  m is i jn ích 

cestách  odpracova l i  350  000 hod in  a  poskyt l i  vzdě lán í                

a  smys lup lné využi t í  vo lné ho času  téměř  t řem  t i s ícům  dět í .  
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Kdo jsou Sales iáni  Jedná se  o  kongregac i  v  kato l ické  c í rkv i ,  

k te rou  ve  2 .  po lovině  19 .  s to le t í  za lož i l  i ta lský kněz ( i ta lsky Don) 

Jan Bosco  (1815-1888) .  Jeho  h lavn ím pos lán ím by lo  s ta ra t  se     

o  chudou a  znevýhodněnou mládež.  Jeho  d í lo  se  b rzy rozš í ř i lo  do  

ce lého  světa  a  dnes je j  podporu j í  j i ž  m i l iony l id í ,  k te ř í  se 

označu j í  jako  Sales iánská  rod ina.  Snaží  se  j í t  ces tou  svého 

zak lada te le  a  pokračova t  v  jeho  výchovném úmys lu  pomoc i  dětem 

a  m ladým l idem dobře nasměrovat  sv ů j  ž ivo t .  

Více in fo rmací  z ískáte  na odkazu:www.sadba.o rg/cz  

www.sadba.o rg/cz  

www.sadba.o rg/novinky/s lav ime -10- le t /  

 

Text :  Lenka Nováková  

      Foto :  Sadba  

 

 

 

 

 

http://www.sadba.org/cz
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6.3  Deniska Střihavková -  Život s  Downovým 

syndromem 

2 5 .  2 .  2 0 1 4  

S Den iskou  St ř ihavkovou jsme se  se tka l i  v  Mateřské ško lce 

Pet rk l íč  (k  duš i  k l íč )  v  P raze –  Radot íně .  Ta to  m i lá  m ladá žena 

nemá lehký osud,  p ro tože  od narozen í  t rp í  Downovým 

syndromem.  Má skvě lé  rod inné  zázemí a  p ř í te le ,  k teř í  j í  hodně 

pomáha j í  v  bo j i  s  tou to  nemocí  a  bo ju je  s  ní  skutečně  s ta tečně.  

Pro web L idé  mezi  l idm i  nám Deniska poskyt la  rozhovor  o  svém 

ž ivo tě  a  o  tom,  co  ráda  dě lá  a  co  j í  baví ,  aby a lespoň t rochu  na 

svů j  handicap  zapomně la .  Také  nám předs tav i la  jednu  ze  svých 

kn ih ,  k te rá  se  jmenuje  Na tom zá leží  I I ,  odkud jsou  j e j í  f o tograf ie .  

 

                      

 

Mám o  č tyř i  roky m ladš í  ses t ru  Evu,  k te rá  má dva  ch lapečky,  

takže  jsem dvakrá t  te tou  Pet ř íčka  a  Vác lavka.  Teď je  tedy řada 

na  mně,  tak  budeme mí t  s  p ř í te lem co  dě la t ,  abychom rod i čům 

př ip rav i l i  da lš í  rados t .  Taťka  s ice  nechce ,  a le  já  s i  mys l ím,  že by 

mu to  rados t  udě la lo ,  kdybych  čeka la  d í tě .  Př í te le  Jardu  znám 

z Oázy a  z  Kamery.  Rod iče mě maj í  rád i ,  hodně mi  pomáha j í ,  je  

to  moc p ř í jemné.  

Od kdy pracuješ  v  Petrk l íč i?  

V  Pet rk l íč i  j sem od  zář í  roku  2011,  budou to  č tyř i  roky,  v lon i  

j sem byla  u  Broučků  ve  s ta rém domě s  ve l ikou  zahradou,  a  teď 

jsem tady ve  ško lce.  
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A baví  tě  ta  práce  s  dětmi?  

To ano.  Abych  se p ř izna la ,  tak dět ičky mě ma j í  rády.  Když  

něco  vyrob í  z  ke ramiky,  tak  m i  to  pak  u kazuj í ,  takže  je  všechno 

v pohodě.  

 

Studovala js i  a  jaký obor?  

Byla  to  ško la  A loyse  K la ra  v  Praze ,  mě la  jsem už dě la t  

zkoušky,  jenže  já  jsem ty  zkoušky nedodě la la .  Evča  s  mamkou mi  

naš ly  mís to  v  kavárně  Vesmírna,  kam jsem musela  nastoup i t        

a p roto  jsem ve  ško le  skonč i la .  (St ředn í  ško la  a  Mateřská  ško la  

A loyse  K la ra  je  zaměřena na  vzdě láván í  osob s  různými 

hand icapy,  k te ré  se  ve  dvou,  t ř í  a  č tyř le tých  vzdě lávac ích 

p rogramech p ř ip ravu j í  na  budoucí  povo lán í ) .  Mě l i  jsme tam hodně 

poč í tače ,  takže  to  ov ládám ,  na  in te rnetu se  hodně pohybu j i ,  ve  

Wordu p íšu dop isy kamarádům,  přes  Scype  te le fonu ju .  
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Čteš ráda a jaké  knížky?  

Ráda čtu  T ř i  mušketýry ,  hodně se d ívám i  na  f i lmy o  muš -

ketýrech  nebo ze  Skotska  mám ráda  h is to r ický f i lm  Sta tečné 

srdce  s  Melem Gibsonem v hlavn í  ro l i .  Takže  mě hodně za j ímá 

h is to r ie .  

Prý hodně cestuješ,  kde všude js i  byla?  

Mám známé v Ho landsku  a v  Německu,  by la  jsem 

v Maďarsku ,  Angl i i ,  Chorva tsku a ve  Sko tsku .  Tam se  m i  l íb i lo  

ne jv íce .  S ice  tam prše lo ,  a le  by lo  to  tam pěkné,  chodi l i  j sme po 

hradech  a  zámcích ,  tak to  by lo  super.  V  Chorvatsku  jsem byla  

s  k lubem ze  St ř íb rovky na  Černém mostě,  kam chodím,  spa l i  jsme 

ve  s tanech a koupal i  se  v  moř í ,  by la  tam i  d iskotéka.  V z imě 

jezd ím s  jednou ško lou  do  I tá l ie  do  Do lomi tů  a  tam s j ížd íme 

s jezdovky a  je  to  moc pěkné.  

A jak  se  domlouváš? Umíš ně jaký c iz í  jazyk?  

Ve ško le  jsme mě l i  němčinu  a  angl ič t inu.  Tu s i  dá l  

p roh lubuju ,  já  se hodně snažím,  abych  uměla  dobře  angl icky,  

abych  se v  c iz ině domluv i la .  
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Chodíš t řeba do tě locvičny cvič i t?  

Dnes p ř i jde  Jud i ta ,  to  je  jedna  cv ič i te lka,  k te rá  se  mnou 

cv ič í .  My nechodíme do tě locv ičny,  my cv ič íme u  nás  doma a  také 

chodíme běhat .  

Prozradi la  js i  nám, že  se  věnuješ bale tu,  jak  dlouho?  

S  ba le tem jsem zača la  už v  pět i  le tech.  Teď máme hodně 

t rénování  na  vys toupení ,  k te ré  bude 30.  b řezna v  d ivad le  ABC. 

Budeme opakova t  tango  a  také  budeme mí t  nové  improv izace  na 

téma Vesmír  a  ž iv ly  Vodu,  Oheň,  Země a Vzduch.  

Zvládáš dobře cestování  po Praze?  

Ano,  p řes  svů j  handicap se  o r ientu j i  v  Praze  ce lkem úspěšně,  

p řesně  vím,  kde  mám nastoup i t  a  p řes tupn í  body mám vymakané.  

Budu se  s těhovat  do chráněného byd len í  na  Proseku,  tak  zase 

budu muset  nacv ič i t  novou  t rasu .  

 

Lenka Nováková  a Ondře j  Rubeš  

 

Downův  syndrom.  Je  genet icky  podmíněné  onemocnění  za -

př íč iněné  genomovou mutac í .  Dochází  ke  genomovým mutačn ím 

změnám v  počtu  chromozómů.  Je  to  tzv.  t r i somie  21 .  chromozomu 

-  př í tomnost  t ř í  homolog ických  chromozómů namís to  normá ln ího 

párového uspořádání .  Zdravý č lověk  má 23  párů  č i l i  46 

chromozomů a  č lověk  s  Downovým syndromem j ich  má 47,  nebo l i  

jeden navíc .  

 

 

 

 

 

 

 

 

http://cs.wikipedia.org/wiki/Genomová_mutace
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6.4  Jak může kůň pomoci  

 
2 5 .  9 .  2 0 1 2  

V Psych ia t r ická  léčebně v Bohn ic ích  můžete  navšt ív i t  m ís tn í  

fa rmu,  k te rá  je  zaměřena na  h ipo te rap i i ,  u rčenou jak  p ro  pac ienty 

tak  pro  veře jnos t .  Mě la  jsem př í lež i tost i  hovoř i t  s  vedoucí  f yz io te -

rapeutkou h ipo terapeut ického st řed iska  Hanou Hermannovou.  

Prozrad i la  m i ,  jak  taková  h iporehab i l i tace  prob íhá.  

 

                      

 

Jak dlouho pracujete jako hipoterapeutka v Psychiatr ické  

léčebně Bohnice?  

Přesně dvacet  le t .  

A kdo vás  ke  koním přivedl?  

Koně by l i  vášeň j i ž  od děts tv í ,  p ro to  jsem š la  v  sedm-

desátých le tech  p racova t  do  dost ihové stá je  ve  Velké Chuch l i .  

V roce  1986 se  mi  narod i la  post ižená  dcera .  Když j í  by lo  pět  le t ,  

prona ja la  j sem s i  koně  z K ladrub a  zača la  j i  voz i t .  Abych  j i  

neub l íž i la ,  zača la  jsem s tudovat  fyz io te rap i i .  H ipo te rap ie  není 

spor t ,  te rapeut  musí  p ředevš ím rozumět  zdravo tn ím prob lémům 

malých  i  ve lkých  pac ientů  a  vědě t ,  jak  je  léč i t .  Totéž p la t í  i  p ro  

psychote rap i i  s  pomocí  koně ,  kdy te rapeuté  musí  mí t  vzdě lán í  

psycho log ické  nebo pedagogické.  Pracu je  se  s  č lověkem a  je  

dů lež i té  p řesně  vědět ,  jaký p rob lém má,  jak  se  léč í  a  koně  tomu 

př izpůsob i t .  
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Kde lze vystudovat  fyz ioterapi i  ?  

Fyzio te rap ie  se vyuču je  na  mnoha vysoký ch  ško lách,  kdo 

chce  dě la t  h ipo te rap i i ,  musí  se  doško l i t  ve  specia l izovaném 

kurzu.  

Kol ik  máte  koní  určených k terapi i  ?  

V současnost i  máme k d ispozic i  sedm kon í  na  psycho te rap i i  

p ro  pac ien ty  léčebny Bohn ice ,  dva koně p ro  dět i  na f yz io te rap i i ,  

jednoho tažného koně na  vozata js tv í .  Farma navíc  poskytu je  

ustá jen í  p ro  soukromé koně.  Areá l  je  u rčen  pro  te rap i i  i  rekreačn í 

ježdění .  

Jaké plemeno je  na terapi i  ne j lepší  ?  

Zá leží  na  tom,  co dě láme.  Fyz io te rap ie  vyžadu je  j iné  koně,  

psychote rap ie  má od l išné požadavky,  p ro to  vyb í ráme pod le  

pot řeb.  Př i  výběru  nerozhodu je  p lemeno,  a le  nadání  koně  pro 

te rapeut ické  využíván í .  Každé p lemeno je  uč i te lné pokud ten 

jed inec  má předpok lady.  Ve  stá j i  nyn í  máme nor iky,  haf l inga,  

české  tep lokrevn íky,  ang l ického p lnokrevn íka,  l ip icána  a  ponyho.  

Pochop i te lně  s i  vyb í ráme koně podle  typu  p ro  ma lé  dět i .  Aby by l  

hodný,  a le  to  musí  být  vš ichn i .  Aby by l  p ř iměřeně ve l iký  t rupem.  

 

Vychováváte  s i  koně pro hipoterapi i  sami ?  

Osvědč i lo  se  kupova t  m ladé  koně a  vycv ič i t  je  p ř ímo zde  ve 

s tá j i ,  než p řevychova t  s ta rš í  koně,  k te ř í  mohou mí t  mnoho 

z lozvyků .  Kůň by mě l  být  f yz icky a  psych icky zra lý ,  ideá ln í  je  

zařad i t  koně  na  te rap i i  oko lo  šestého  roku .  Věkem kůň  získává 

zkušenost i ,  č ím je  s ta rš í ,  t ím je  p ro te rap i i  kva l i tně jš í .  Kůň ,  k te rý 

dokáže  s  te rapeu tem spo lupracovat ,  je  napros to  nedocen i te lný.  

Nyn í  máme na  výcv ik  t ř í le tou  a  sedmi le tou  k l i snu ,  dva  koně ma j í  

p řes  dvacet  le t ,  os ta tn í  mezi  deset i  a  dvace t i  le ty  
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Co nabízí te  svým kl ientům?  

Jsme ve lké  s t řed isko,  s loužíme ce lo ročně  od  pondělka  do 

pátku,  p řes  v íkend  koně odpočíva j í .  Každý p racovn í  den  do 

deset i  hod in  p robíhá  výcv ik  kon í  a  od  deset i  do  pů l  dvanácté      

a  pak  od  jedné  do č tyř  hod in  p rob íhá  terap ie .  Koně se  p ř i  te rap i i  

s t ř ída j í ,  pokud  ne jsou  na  te rap i i ,  j sou  ve  výběhu.  Terap ie  je  pro  

pac ienty léčebny i  p ro  l id i ,  k te ř í  s i  pot řebu j í  ně jakým způsobem 

psych icky odpoč inout .  H ipote rap ie  pro  zá jemce zvenku  je  s lužba 

na ob jednání ,  jedná se  o  čekac í  dobu,  p ro tože  zá jem je  ve l iký.  

V le tn ích  měsíc ích  se  věnujeme ba to la tům.  Poníc i  se na 

h ipote rap i i  moc n ehodí ,  t i  jsou  sp íše  na  p racovn í te rap i i .  Na 

f yz io te rap i i  už musí  bý t  kon ík vyšš í  kohoutkové  výšky.  

Jak dlouho terapie probíhá?  

Skupinová  te rap ie  (psycho te rap ie )  t rvá  hod inu  a  pů l ,  čás t  

p rob íhá  ve  s tá j i ,  kde  pacient i  koně oše t řu j í ,  část  v  j ízdárně ,  kde 

na koních  jezd í .  Ind iv iduá ln í  te rap ie  ( f yz io te rap ie )  t rvá  20  až 

30 minu t .  

 

Co př ináš í  hiporehabi l i tace pacientům?  

Př i  f yz io te rap i i  kůň  podporu je  psychomotor ický vývo j  u  dě t í  

s  poškozeným mozkem,  t rénu je  re f lexy,  bez k te rých  d í tě  nemůže 

lézt  a  chod i t .  Jsou to  vzpř imovací ,  vyvažovací  a  rovnovážné 

funkce.  Podař í  se např ík lad  rozchod i t  dě t i ,  k te ré  nechodí .  U dos -
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pělých  pac ientů  má kůň  v l i v  re laxačn í ,  kond ičn í ,  ak t ivačn í,  

záž i tkový.  Např ík lad  když je  po t řeba ,  aby se  pac ien t  zk l idn i l .  By l i  

zde k l ient i  na psychote rap i i  z  pavi lónu záv is los t í  a  by l i  te rap i í  

dos lova  nadšení .  H ipo te rap ie  se  s ice p ř i rovnává  k  jezdectv í ,  a le  

s  jezdectv ím nemá n ic  spo lečného.  Kůň má oko lo  sebe  jakousi  

auru  –  tepe lné  zářen í .  A  pak  je  to  pohyb,  k te rý  sku tečně  léč í .  

H iporehab i l i tace  je  také  vho dná p ro  sch izof ren iky.  Př icháze j í  

sem,  pokud j i ž  z t ráce j í  svou  sebepéč i ,  sebeobs luhu,  tak  zde ty 

návyky znovu  získáva j í ,  peču j í  o  zví řa ta ,  je  to  v las tně  akt ivačn í 

te rap ie .  Jsme zaměřen i  na  c í l ,  aby se  nemoc vy léč i la  a  dá l  

nepro jev i la ,  snažíme se  na j í t  důs l edky nemoc i  a  ty  ods t raňova t .  

Aby se  mozek i  p řes  ně jaký handicap  za těžova l  a  p racoval .         

U  všech  těchto  nemocí  je  h ipote rap ie  s  koněm hodně ak t ivačn í   

a  jakáko l iv  ak t iv i ta  nebo pohyb  př ízn ivě  působí  na  pac ien ta ,  

sn ižu je  deprese  a  může i  p ředcházet  o nemocnění .  

 

 

 

Chodí  na  terapi i  i  lékař?  

Role  lékařů  je  pac ienty  d iagnost ikova t  a  h ipote rap i i  j im 

doporuč i t .  P ř ímo j i  nevykonáva j í ,  k  tomu s louží  vyško len í  

te rapeuté.  Máme psycho ložku,  k te rá  má vys tudovanou spec iá ln í  

pedagogiku.  Takže  odbornou p rác i  p rovád íme na sto  p rocent .  
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Dostáváte ně jaké granty ?  

Ne,  p rotože jsme součást  fa rmy,  k terá  má hospodářstv í ,  a  vy -

dělává p rode jem p lod in .  Oves,  seno a s lámu máme v las tn í .  

Dokonce  nám o  naš í  č innost i ,  k te rou  je  h iporehab i l i tace,  má vy j í t  

kn iha ,  k te rou  s i  po  in te rn etu  zá jemci  budou moc i  ob jednat .  Bude 

tam přesně  popsáno,  jakého koně vybra t  p ro  rehab i l i tac i ,  p roč  ho 

vybra t ,  k te ré  možnost i  jsou  vhodné a  k te ré  ne  a  bude popsána 

p ř ímo práce  s  pac ientem.  Jaký je  postup  a  metod ika  pro 

h iporehab i l i tac i .  

Jezdi la  js te  i  dost ihy ?  

Něko l ik  jsem je la ,  a le  to  nebyl  mů j  sen  a  c í l .  Chtě la  jsem mít  

koně  jako  kamaráda,  pochop i t  jeho  chování  a  na j í t  s i  k  němu 

cestu  fo rmou důvěry a  ne  nás i l í .  Vn ímat  koně  jako  ž ivoč išný d ruh 

a  n iko l iv  jako  spor tovn í  náč in í  mi  hodně v mé nynějš í  p ro f es i  

pomáhá.  J inak máme jednoho tažného koně a  pacien t i  s i  zkouš í 

ř íd i t  i  povoz.  Když někdo sed í  na  kon i ,  tak  vš ím os ta tn ím pohrdá,  

je  to  ve lké  umění .  Každá d isc ip l ína  s  koněm má své :  známe 

jezdectví ,  parkúr ,  d rezuru ,  vo l t i ž ,  ra in ing,  vozata js tv í ,  dost ihy     

a je  s tá le  se co  uč i t  ce lý  ž ivo t .  Kdo  vydrží  u  kon í ,  mám 

zkušenost i  z  m lád í ,  že  m lad í  jezdc i  po  něko l ika  pádech  odeš l i      

z  tu r fového sportu .  Je p ravda ,  že  t řeba  d rezura  se může dě la t  i  

do  vysokého věku a  to  je  p ro  ty ,  kdo  kon ím propad l i  a  věnu j í  j im 

ce lý  svů j  ž ivo t .  

ht tp : / /www.csh ipo.wz.cz/  

Zdro j :  www.csh ipo.wz.cz Text  a  fo to :  Lenka Nováková  

Hipo te rap ie  (s lovo vzn ik lo  s ložen ím s lov HIPPOS -  řecky kůň 

a THERAPY - te rap ie )  je  metoda  f yzio te rap ie  využíva j íc í  p ř i rozený 

pohyb  koně v k roku  jako  s t imu l  a  rehab i l i tačn í  p rvek.  Krok  koně  

se  p romítá  do  t ro j rozměrného pohybu koňského hřbetu,  k te rý  se 

s tává  pro  te rap i i  jed inečnou ba lančn í  p lochou.  Přenosem 

pohybových  impu lzů  p řes koňský hřbet  na  k l ienta ,  k te rý  na kon i  

sed í  č i  zau j ímá j inou,  jeho  možnostem odpovída j íc í  po lohu  (v leže 

http://www.cshipo.wz.cz/
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na b ř iše,  s  oporou  o  p řed lok t í  a td . ) ,  dochází  k  os loven í 

cen t rá ln ího  nervového sys tému –  mozku.  Ten  musí  ne jen 

zpracova t  v jemy o  změnách,  k te ré  nas táva j í  př i  kon taktu  

s  pohybu j íc ím se koňským hřbe tem, a le  i  vys la t  adekvátn í  

rozkazy k  tomu,  aby o rganizmus reagova l  sp rávně  a  v  rámci  

rovnovážných  reakc í .  Díky tomu,  že  kůň  má ve l ice  po dobný 

pohybový s te reo typ  chůze  jako  č lověk,  nut íme tak  cent rá ln í  

nervový sys tém pohybově  znevýhodněného č lověka  zpracovávat  

a  vys í la t  v jemy a  p ř íkazy,  k te ré  by za  normáln ích  oko lnost í  

vys í la l  p ř i  l idské chůzi .  Je  tak  možno doc í l i t  pokroků  p rávě  v 

rehab i l i tac i  pohybu u  dět í  i  dospělých  tam,  kde je  post ižena 

koord inace,  rovnováha a  vývo j  vzpř imování.  
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6.5  Vzor jak vypadají  webové stránky Lidémezil idmi  
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6.6  Přehled návštěvnosti  webového portálu 

Lidémezi l idmi  od 1 .1 .  2012 -27.8 .  2019   

 

            

                                Graf  č .1 5 
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6.7  Dotazník pomocí  e -mailu poslaný klientům   

  

Psychiatrická péče  

Současná psychiatrická péče (prosím zaškrtněte všechny zkušenosti, se kterými jste se v životě 

osobně setkali, i když třeba jen jednou, krátce nebo situace stále trvá) 

 

Jaký je současný stav psychiatrické péče? 

  pobyt v psychiatrické léčebně pro mne byl negativní zkušeností  

  při hledání optimálního způsobu medikace jsem spolupracoval s lékařem, 

který mi vycházel vstříc  

  při řešení otázky medikace mi chyběly informace a vstřícný přístup lékaře 

 lékař a zdravotnický personál nerespektoval mou lidskou důstojnost  

  jsem rád, že mi v psychiatrické léčebně pomohli  

  po odchodu z psychiatrické léčebny jsem nevěděl, kam se mám obrátit a jak 

situaci řešit  

  vybraný ambulantní psychiatr mne odmítl přijmout do péče  

  psychiatr mi nevyšel vstříc a nezohlednil mé požadavky 

  za svým psychiatrem jsem se dostával obtížně  

  u psychiatra jsem čekal dlouho v čekárně 

  psychiatr na mne během mé návštěvy měl málo času  

  Other:  

Jaké je zaměstnávání lidí s duševním onemocněním? 

  nenašel jsem nabídku zaměstnání, která by zohledňovala mé pracovní 

potřeby a omezené možnosti vzniklé v souvislosti s onemocněním  

  neměl jsem dostatek informací o možnostech chráněného zaměstnání pro lidi 

s duševním onemocněním  

  v mém okolí neexistoval dostatek chráněných pracovních míst  

  při hledání práce se zaměstnavatel po zjištění mého duševního onemocnění 

začal chovat rezervovaně a odmítavě 

   při hledání práce se mne po zjištění mého onemocnění začali vyptávat na 

příliš osobní otázky 

   v pracovním kolektivu jsem po onemocnění nenašel pochopení a vstřícnost u 

kolegů a vedení, které by mi pomohly zvládat mé změněné pracovní možnosti   

  krátce po příchodu z léčebny jsem byl z práce propuštěn  

  díky nedůvěře a špatným pracovním vztahům jsem byl nucen zaměstnání po 

dohodě opustit  

  po propuknutí onemocnění jsem svou dosavadní práci přestal zvládat a byl 

jsem nucen z práce odejít  

  Other:  

 

 

https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSf7g7u3qT_qboEGlnA__1wVY06bLMmkVIecUIMFCnknAkHBbg/viewform?vc=0&c=0&w=1&usp=mail_form_link
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 Jak navazují a udržují partnerský vztah lidé s duševním onemocněním? 

  

 kvůli onemocnění jsem neměl partnera a vadilo mi to 

  i přes mé specifické potřeby a nároky můj vztah fungoval díky chápavému a 

tolerantnímu postoji partnera  

  po propuknutí nemoci se mé chování změnilo natolik, že se s tím partner nebyl 

schopen vyrovnat a náš vztah se rozpadl  

  díky příliš dlouhému pobytu v léčebně nebo díky opakovaným hospitalizacím 

nebyl můj partner schopen situaci zvládat a náš vztah se rozpadl 

  kvůli své osobní zkušenosti s onemocněním jsem začal svůj partnerský vnímat 

kritičtěji a negativněji a rozhodl jsem se jej ukončit 

  nenašel jsem dostatek odborné pomoci k řešení konfliktních situací ve vztahu 

vzniklých v souvislosti s mým onemocněním (terapie, poradenství, sdílení 

zkušeností atd.) 

   přivítal bych pomoc s navázáním a udržením vztahu  

 nenašel jsem dostatek příležitostí k seznámení a navázání vztahu  

  setkal jsem se u potenciálních partnerů s neinformovaností nebo předsudky 

ohledně mého onemocnění  

  byl jsem nucen se přizpůsobovat partnerovým netolerantním podmínkám, 

protože jsem si byl vědom toho, že jeho péči a pomoc potřebuji a nenacházím ji 

jinde ve společnosti (mimo vztah)  

  Other:  

 Jaká je oblast podpůrných aktivit pro seberealizaci lidí s duševním 

onemocněním? 

  nenašel jsem dostatek příležitostí k navštěvování terapeutických aktivit 

(arteterapie, psychoterapie, taneční terapie, ergoterapie atd.) 

  nenašel jsem dostatek příležitostí k navštěvování volnočasových aktivit 

(zájmové kluby, vycházky, společné akce atd.)  

  přivítal bych větší možnost sdílet své zkušenosti a čas s ostatními lidmi s 

duševním onemocněním  

  uvítal bych pomoc odborníka (sociálního pracovníka), který by se mi 

dlouhodobě věnoval a pomohl mi najít vyhovující terapeutické nebo volnočasové 

aktivity 

   využití pomoci odborníka (sociálního pracovníka) pro mne bylo nedostupné 

nebo příliš komplikované 

  aktivity, které jsem navštěvoval, byly špatně vedené nebo organizované  

 necítil jsem se na to, abych takovéto aktivity navštěvoval a neměl jsem o ně 

zájem  

  v mém okolí byla dostatečná nabídka terapeutických nebo volnočasových 

aktivit  

  navštěvování aktivit mi pomohlo zlepšit můj stav  

  Other:  
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Jaké soužití mají duševně nemocní s blízkými a přáteli po propuknutí 
onemocnění? 

  mí blízcí se o mne postarali, pomohli mi překonat nejhorší období a nadále 

mne podporovali  

  kvůli napjatým vztahům s blízkými se mi zhoršil zdravotní stav  

  mí blízcí nechápali, co se se mnou děje a nevěděli, jak mi mají pomoci 

   na základě intervencí odborníků jsme si s rodinou dokázali více porozumět 

 mí blízcí se mi nesnažili porozumět a podporovat mne 

   rodina ode mne vyžadovala, abych vše zvládal stejně jako dřív  

  mí blízcí se o mne starali velmi pečlivě, ale nedávali mi dostatek vlastního 

prostoru  

  rodina mne podporovala, respektovala mne a naše vztahy byly vyrovnané  

  Other:  

Jaká je finanční situace a hospodaření s penězi v době trvání onemocnění? 
  

 můj invalidní důchod nepřesáhne 3 500 Kč za měsíc  

  můj celkový měsíční příjem je vyšší než 15 000 Kč  

  můj celkový měsíční příjem mi nevystačí na bydlení, stravování a základní 

potřeby  

  s mými penězi nakládal opatrovník  

  hospodařit s penězi mi pomáhali blízcí a vyhovovalo mi to  

  hospodaříl jsem se svými penězi sám a zvládal jsem to  

  odborníci nebo jiní lidé mi pomohli naučit se zvládat hospodaření s mými 

penězi  

  hospodařit s penězi mi pomali jiní lidé a příliš mi to nevyhovovalo  

  Other:  

  

Jaké mají duševně nemocní bydlení v době trvání onemocnění? 
 

 bydlel jsem v chráněném bydlení 

bydlel jsem ve vlastním bytě  

  bydlel jsem u příbuzných  

  bydlel jsem u známých  

  chtěl bych bydlet v chráněném bydlení  

  chtěl bych bydlet ve vlastním bytě  

  chtěl bych bydlet u příbuzných nebo známých, kteří mě podpoří  

  neměl jsem peníze na změnu bydlení  

  nebylo pro mne místo v chráněném bydlení  

  Other:  
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Jaké odborné pomoci ( jako duševně nemocní ) jste v životě využili? (můžete 
zaškrtnout více možností) 

  Sociální pracovník/pracovnice  

  Psycholog/psycholožka  

  Case manager/ka  

  Peer konzultant/ka  

  Arteterapeut/ka  

  Other:  

Jaké jsou pro vás vlastnosti ideálního odborníka dle důležitosti? Seřaďte 
vlastnosti ideálního odborníka dle důležitosti pro Vás... 

  Autoritativní  

  Empatický  

  Důvěřivý  

  Dochvilný  

  Pečlivý  

  Upřímný  

  Otevřený  

  Vzdělaný  

 

Jakých služeb organizací či zařízení jste v životě využili? 

 

 Psychiatrická léčebna 

 Psychiatrické oddělení všeobecné nemocnice 

 Psychiatrická ambulance 

 Komunitní centrum, denní stacionář 

 Služba neziskových organizací 

 Krizové centrum 

 Telefonická krizová linka nebo internetová poradna 

Uveďte prosím, do které věkové kategorie se řadíte: 

  do 18 let 

  19 - 30 let 

  31 - 50 let 

  51 let 

  Other:  

Jsem... 

  Muž 

  Žena 

  Other:  
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